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کارشکنی کنگره ونزوئلا
مهر: پارلمان ونزوئلا که اکثریت آن در دست 
منتقدین دولت اســت، ارز دیجیتال »پترو« 
را که توســط نیکولاس مادورو، رئیس جمهور 
سوسیالیست این کشور راه اندازی و پشتیبانی 
می شــود، غیرقانونی اعــلام و وام گرفتن غیر 
مجاز از ذخایر نفتی این کشوررا خالی از منابع 
مالی معرفی کرد. متخصصــان ارز دیجیتال 
می گوینــد مدیریت ضعیف اقتصــاد ونزوئلا، 
در ترکیب با ســابقه احترام نگذاشــتن حزب 
حاکم سوسیالیســت به حقوق و دارایی های 
خصوصــی، احتمــالا باعــث می شــود که 
سرمایه گذاران برای خرید پترو، بی میل شوند. 
نماینده کنگره، جرج میــلان گفت: این یک 
ارز دیجیتال نیســت، این پیش فروختن نفت 
ونزوئلاســت. کنگره ونزوئلا به سرمایه گذاران 
هشــدار داد که وقتی مادورو- که امسال برای 
دوباره انتخاب شدن تلاش می کند- دیگر در 
پست ریاست جمهوری نباشد، پترو بی ارزش و 
پوچ تلقی خواهد شد. آن ها اضافه کردند پترو 
ملزومات قانونی ای راکه بایــد وام گیری های 
 تائید شده توســط مجلس داشته باشند نقض

 می کند.

  تهدید سلطه اقتصادی آمریکا 
با ذخایر طلای روسیه و چین

تابناک: مدتی است روســیه و چین با تغییر 
سیاســت خود به ذخیــره کــردن طلا روی 
آورده اند تا در آینده از ارزهای خود به وسیله آن 
پشتیبانی کنند و تسلط دلار آمریکا را که دیگر 
با طلا حمایت نمی شود، پایین بکشند. اکنون 
روسیه و چین روی هم رفته ۳ هزار و ۶۷۰ تن 
ذخایر طلا دارند. هر کدام از این کشــورها ۱۰ 
ســال پیش، کمتر از ۴۰۰ تن طلا در اختیار 
داشتند. نکته جالب آن است که روسیه و چین 
به صورت علنی از ذخایر طلا به عنوان دارایی 
مالی استراتژیک نام می برند و نکته محرمانه ای 
را در این مورد ندارند؛ در حالی که آمریکا نقطه 
مقابل اســت و مرتب نقش راهبــردی طلا را 
دست کم می گیرد. طلا برای روسیه و چین تنها 
دارایی مالی استراتژیک است که با آن می توانند 
در برابر دلار استقلال داشته باشند. همچنین به 
گفته کارشناسان »بولین استار« احتمال دارد 
ذخایر طلای دو کشور فراتر از آمار ذخایر طلای 
رسمی این دو کشور باشد و در صورتی که چین 
و روســیه طلای خود را باهم یکی کنند، قادر 
خواهند بود تا تسلط و موقعیت اقتصاد آمریکا را 

در جهان پایین بکشند.

بیت کوین مورد تأیید بانک مرکزی 
نیست

باشگاه خبرنگاران: ولی اله سیف رئیس کل 
بانک مرکزی در خصوص معاملات "بیت کوین" 
اظهار کرد: ریسک های زیادی به بیت کوین وارد 
اســت و به هیچ عنوان بانک مرکزی بیت کوین 
را تأیید نمی کند. وی تصریح کــرد: درباره این 
ارز دیجیتال مطالعاتی داشــته ایم و درخصوص 
رویکرد دیگر کشــورها به آن هم بررســی هایی 
صورت گرفته که نتایــج آن و راهبرد ما به زودی 
اعلام می شود. ســیف تأکید کرد: هیچ کشوری 
بیت کوین را به عنوان پول رایج و قابل اتکا تأیید 
نکرده و بانــک مرکزی نیز بیت کویــن را تأیید 
نمی کند. وی در ادامه تصریح کرد: با وجود اینکه 
معاملات بیت کویــن رواج پیدا کــرده؛ اما باید 
مردم مراقب این موضوع باشند. وی تصریح کرد: 
در آینــده مواضع دقیق تر و شــفاف تری درباره 

بیت کوین بیان خواهد شد.

 ایفای نقش صنعت بیمه
در پرداخت خسارت حوادث

شهر خبر: عبدالناصر همتــی رئیس کل بیمه 
مرکزی بیان  کرد: اگر شرکت های بیمه به خوبی 
اقدامات خود را در راستای پرداخت خسارت های 
بزرگ اخیر منتشر می کردند، صنعت بیمه، امروز 
مورد انتقاد برخی قرار نمی گرفت؛ چرا که صنعت 
بیمه در سال های اخیر نه تنها در حوادث بزرگ 
همچون معدن یورت، قطار ســمنان، پلاسکو و 
زلزله های اخیر به خوبی ایفای نقش کرده است؛ 
بلکه در بخش مسئولیت های اجتماعی نیز بسیار 
فعال بوده و شرایط خوبی بر صنعت بیمه حاکم 
اســت. همتی افزود: در مجموع، مدیران روابط 
عمومی ســازمان ها به خصوص حــوزه اقتصاد 
 باید به افزایش امید و آرامــش در جامعه کمک

 کنند.

اقتصاد بین الملل 

بانک و بیمه 

 ایتالیا و ایران توافقنامه سرمایه گذاری امضا کردنداعلام زمان جدید برای افزایش وام ازدواجپرداخت سود سهام عدالت به دهک های پایین تا پایان سال
مهر: وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: سود کامل سهام عدالت تا پایان سال 
به دهک های پایین جامعه پرداخت می شود. مسعود کرباسیان افزود: ارزش 
سهام یک میلیون تومانی ۴۹ شرکت مشمول این طرح که سودآور هستند 
ازجمله بیمه ها و پالایشگاه ها اکنون به دو میلیون و ۴۰۰ هزار تومان افزایش 
یافته است. وی گفت: برای مالکیت عمومی این سهام با مجلس هماهنگ 
هستیم. کرباسیان افزود: قرار بود ارزش اسمی این سهام در ۱۰ سال نخست 
پر شود؛اما ۵۳۴ هزار تومان پر شد که بد نبود.  وی گفت: ۱۴ میلیون نفر از ۴۷ 
میلیون نفری که سهام عدالت دارند شماره شبا را به سازمان خصوصی سازی 
اعلام نکرده اند و از آن ها می خواهیم این شماره را به این سازمان اعلام کنند.

افکار نیوز : مسعود کرباسیان وزیر اقتصاد درباره افزایش وام ازدواج گفت: 
پرداخت تســهیلات ۱۵ میلیون تومانی ازدواج از ابتدای ســال آینده آغاز 
می شود. وی درباره افزایش سرمایه بانک ها نیز گفت: از اواسط سال گذشته 
تا کنون 2۴ هزار میلیارد تومان به سرمایه بانک ها افزوده شده است.کرباسیان 
افزود: از این مبلغ 8 هزار میلیارد تومان بانک مرکزی در بانک ها به عنوان طلب 
خودش منظور کرد. وی گفت: افزایش سرمایه بانک  ها از طریق فروش اموال 
و دارایی ها پیگیری می شود. کرباسیان افزود: با بانک ها به توافق رسیده ایم 
که در هشت ماه آن ها 2۰ هزار میلیارد تومان از دارایی های منجمد خود را 

بفروشند. 

پارسیک  : طبق گفته منبع آگاه از خزانه داری ایتالیا، ایتالیا و ایران چارچوب 
توافق سرمایه گذاری به ارزش ۵ میلیارد یورو را امضا کردند که به واسطه آن 
رم به شرکت های ایتالیایی کمک می کند در ایران سرمایه گذاری کنند.این 
منبع می گوید که در این توافقنامه پیش بینی شده ارتباط بانکی و اعتباری بین 
هولدینگ دولتی اینویتالیا و دو بانک ایرانی برقرار شود تا شرکت های ایتالیایی 
بتوانند فاینانس پروژه های خود در ایران را انجام دهند.این توافقنامه توسط 
بازوی سرمایه گذاری اینویتالیا و دو بانک ایرانی، بانک صنعت و معدن و بانک 
خاورمیانه، امضا شد.اینویتالیا، دو خط اعتباری با این دو بانک باز خواهد کرد و 

دولت ایران هم فاینانس پروژه ها را تضمین خواهد کرد.

کوتاه از  اقتصاد

 سبد اقتصادی مردم
 روز به روز ضعیف تر شد

امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگو با نسل فردا مطرح کرد:

  اخیرا شاهد اعتراضات خیابانی مردم 
بودیم به نظر شــما ریشه این تجمعات 
درکجا بــود؟ آیا منشــأ این تجمعات 

اقتصادی بود یا سیاسی؟
اگر دولت به مســائل معیشــتی و اقتصادی 
مردم توجه جدی تر داشــت و در عین حال 
مسائل و مشــکلات خود را تشریح می کرد 
این شرایط می توانست در عدم وقوع اتفاقات 
اخیر بسیارموثر باشد؛ به هر صورت مردم در 
اعتراضات اخیر مطالبات مدنی داشتند؛ منتها 
عده ای فرصت طلب و عوامل بیگانه هم در این 
مسئله نقش پیداکردند تا مطالبات مدنی مردم 
را به انحراف بکشانند. اعتراض برای رسیدگی 
به مطالبات مدنی، حق مردم است و بخشی 
از حقوق آن ها به شــمارمی رود و این وظیفه 
مسئولان مربوطه است که به آن توجه جدی 
داشته باشند. وقوع این اتفاقات، تلنگر جدی 
به مســئولان وارد کرد تا اقدامات اساسی در 
این راستا صورت دهند. بنده معتقدم تا زمانی 
که نوسازی ســاختاراقتصادی انجام نشود، 
مســئولان همواره مجبور هستند به صورت 
مسکن نسبت به مســائل گوناگون برخورد 
کنند و زمانی خواهد رسید که این برخوردهای 
مسکن وار، موثر نخواهدبود. در چنین شرایطی 
دولت باید نوســازی ساختار اقتصادی کشور 
را آغاز کند. چه بسا تاکید مقام معظم رهبری 
همواره بر اقتصادمقاومتی بود؛ اقتصادمقاومتی 
مساوی با نوسازی ســاختار اقتصادی کشور 
است که در شرایط کنونی روزنه ای مبنی بر 
محقق کردن این اقتصاد مشاهده نمی شود و 
تنها در سطح برگزاری همایش ها قابل رویت 
است. در عین حال که ستاد فرماندهی اقتصاد 

مقاومتی ایجادشد؛ اما تاکنون هیچ گزارش 
جامعی از سوی دولت یازدهم و دوازدهم ارائه 
نشــد و معاون اول رئیس جمهور نیز نسبت 
به این مسئله پاسخگو نیستند؛ بنابراین عدم 
پاسخگویی، عدم شفاف سازی و عدم توجه به 
مطالبات مردم باعث شد که آنان برای دستیابی 
به خواست های خود اعتراض کنند. این درحالی 
است که باید به مطالبات مدنی و به حق مردم 
توجه جدی شــود و طرح این مطالبات نباید 
با اغتشاشــاتی که افرادفرصت طلــب به راه 

انداختند، دریکدیگرادغام 
شود.

  چه میــزان احتمال 
این وجود دارد که منشأ 
تجمعات از سوی مخالفان 
دولت سازماندهی شده 

باشد؟
این موضوع فرار روبه جلوی 
کسانی اســت که به دولت 
یازدهم مشــاوره می دادند؛ 

اکنون ناکارآمدی تفکر آنان روشن شد، آن ها 
برای فرار از واقعیات می خواهند این موضوع 
را در میدان رقیب خود بیندازند که به دور از 
اخلاق و مرام سیاسی تلقی می شود. آن ها باید 
این شجاعت را داشته باشند و بگویند که تئوری 
آن ها چه در بعد اقتصــادی و چه اجتماعی و 
فرهنگی در دولت یازدهــم کارآمد نبود؛ ما 
شاهد آن بودیم که در طول چهارسال گذشته 
از گشایش های گوناگون سخن گفتند و مطرح 
کردند هیچ محدودیتی وجودندارد؛ اما در عمل 
مشاهده شد که تغییر و تحول ملموسی رخ 
نداد، هیچ اتفاق جدیدی نیفتاد و روز به روز بر 

مشکلات و چالش های موجود افزوده شده و این 
امر برگرفته از تفکری بود که امروز خط و مشی 
این تجمعات را به رقیب خود منتسب می کند؛ 
درحالی که چنین القاب و تحلیل هایی را باید 

بد اخلاقی سیاسی نامید.
  مواضع آقای احمدی نژاد و یارانش و 
انتشار کلیپ های خاص آن هارا در فضای 

مجازی تا چه اندازه تاثیرگذار می دانید؟
اشاراتی که آقای احمدی نژاد در کلیپ های 
مختلف داشتند بیانگر آن بود که ایشان بیشتر 
به دنبال تســویه حساب سیاسی 
با خانواده آقای لاریجانی هستند 
و درواقع بــه دنبال طرح مطالبات 
مردمی نیســتند؛ بلکه بیشــتر 
تحت نــام مطالبــات مردمی؛ اما 
به کام تسویه حســاب سیاسی و 
شــخصی عمل کرد. در هرصورت 
آن کلیپ ها و بحث هایی که مطرح 
شد، نمی توانست بدون تاثیرباشد، 
قطعا موثر بود؛ اما واقعیت های امر 
به عملکرد دولت بازمــی گردد؛ دولت هرچه 
را کاشــت، همان را درو کرد. دولت نتوانست 
انتظارات مردم را براساس وعده و شعارهایی 
که مطرح کرد، عملیاتی کنــد. آن زمانی که 
در کوران انتخابات شعارهایی را بیان می کرد، 
باید به فکر اجرایی کردن آن ها نیز بود. بنده 
به خاطر دارم مقام معظــم رهبری در یکی 
ازسخنرانی های خود فرمودند که کاندیداها 
شعارهایی را مطرح کنند که امکان تحقق آن 
وجوددارد. دولت نتوانست مطالبات مردم را 
برآورده سازد و چیزی که در سبد اقتصادی و 
معیشتی آنان قابل لمس باشد، کمتر احساس 

شد. اکنون دغدغه مردم اشتغال و معاش است 
از یک طرف برخی مسئولان مطرح می کنند 
که ایجاد اشتغال وظیفه دولت نیست و از سوی 
دیگر دولت آمارهایی مبنی بر ایجاد اشتغال ارائه 
می دهد. در حقیقت کدامیک از این اظهارات 
درست و صحیح است؟ آیا اظهاراتی که مطرح 
می کند دولت متولی اشتغال نیست، درست 
است یا آمارهایی ارائه شده از سوی دولت در 
زمینه ایجاداشــتغال. به هر صورت وضعیت 
کنونی اقتصاد نشان می دهد که تیم اقتصادی 
دولت چــه دردولت یازدهم و چــه دوازدهم 
ناهمگون عمل کرد، این درحالی اســت که 
باید یک تدبیر منطقی اندیشــیده شود. حل 
کردن مشکلات اقتصادی همانگونه که اشاره 
شد، در گرو بازسازی ساختار اقتصادی کشور 
براساس اقتصاد مقاومتی است هرچند اقتصاد 
مقاومتی موضوعی نیست که یک شبه حاصل 
شود؛ اما ورود به این موضوع می تواند تاثیرات 
مناسب را حداقل از حیث روانی ایجادکند؛ البته 
گزارش مقطع به مقطع آن برای افکارعمومی 
بسیار حائز اهمیت است. اگر مسئولان ذی ربط 
بخواهند اقتصادمقاومتی را محقق سازند، در 
آن بخشی که اقتصاد مقاومتی نیازبه اصلاح 
قانون دارد؛ قوه مقننه باید کمک کند؛ در آن 
بخشی که نیازمند همکاری قوه قضائیه است، 
این نهاد نیز باید ورود کند. درواقع باید تمامی 
قوا برای محقق کردن این موضوع بسیج شوند 
و دست به دست یکدیگر دهند تا بتوانند شرایط 

اقتصادی کشور را بهبود بخشند.
  گرانی ها و مشکلات اقتصادی موجود 
به چه میزان به عملکــرد دولت آقای 
روحانی باز می گردد و به چه میزان ریشه 

در گذشته دارد؟
 اینکه مدعی شوند تورم کنترل شد؛ اما رکود 
همچنان بالا باشد مشــکلی حل نمی شود؛ 
اگر تورم مهارشــد؛ باید داد و ستد و گردش 
اقتصادکشور هم فعال باشد؛ آن زمان است که 
مردم احساس می کنند شرایط سبد اقتصادی 

خانواده آن ها تغییر کرد. اگر قراراســت تورم 
پایین باشــد، گرانــی کالا هــم در کنار آن 
وجودداشته باشد و مردم قدرت خریدی نداشته 
باشــند معنا و تعریف این وضعیت چیست؟ 
متولیان اقتصادی باید پاسخگوی این وضعیت 
باشند. آیا مسئولان در رفاه زندگی می کنند و 
خبر از سبد اقتصادی خانوارها ندارند یا دولت 
می خواهد به هر صورت سه سال و اندی باقی 
مانده از دولت دوازدهم را طی کند و هیچ اتفاقی 
رخ ندهد. یکی از معضلات و مشکلات موجود 
در دولت یازدهم این بود که هر اتفاق ناچیزی 
را به دولت نهم و دهم منتســب می کردند؛ 
درحالی که نباید ناتوانــی در عملکرد خود را 
به دولت های گذشته نسبت داد. تا زمانی که 
دولت ناتوانی اجرایــی و مدیریتی خود را به 
دوش دولت های گذشــته می اندازد؛ یعنی 
با زبان آگاه مدعی اســت که نظام کارآمدی 
ندارد؛ درواقع با این ادبیات، بسیاری از مسائل 
را زیر ســوال می برند و این همانی است که 
دشمنان نظام در پی بهره برداری از آن هستند. 
امروز که مطالبات مدنی مردم مطرح شــد؛ 
می خواهند ترغیب کنند که جناح رقیب به این 
مسئله دامن زد، چرا نمی خواهند باور کنند که 
نتوانسته اند در عرصه اجرایی، انتظارات مردم 
را برآورده کنند. تا زمانی که دولت ها براساس 
گروه و باندبازی مهره چینی می کنند، وضعیت 
بهتر از این نخواهدبود تا وقتی که براســاس 
شایسته ســالاری عمل نمی شود، همچنان 
مشکلات پابرجا خواهندبود. اگر در انتخاب 
مدیران، شایسته سالاری حاکم شود و اداره امور 
به مدیرانی کارآمد و متخصص واگذار شود، آن 
زمان اســت که گامی به سوی حل مشکلات 
برداشته شده؛ در غیر این صورت شاهد تداوم 

وضعیت کنونی خواهیم بود.
  ایرادکار کجاســت؟ چــرا به رغم 
کنترل تورم، رونقی در اقتصاد مشاهده 

نمی شود؟
اکنون تورم بهشت زهرا صفر است؛ به دلیل 

اینکه زندگی در آنجا جریــان ندارد؛ این هنر 
نیست که مدعی شوند تورم مهار شد؛ اما آرام 
آرام قیمت تمامی کالاها را افزایش دهند. از 
ابتدای روی کارآمدن دولت یازدهم تاکنون 
به شکل متوسط قیمت هر کالایی ۵۰ درصد 
افزایش پیداکرد و آمارهای موجود به خوبی 
گویای این وضعیت است؛ چه اتفاقی در حال 
رخ دادن است؟ اینکه ما مردم را امیدوار کنیم 
تورم را کنتــرل کرده ایم؛ درحالی که ســبد 
اقتصادی مردم روز به روز ضعیف تر شد؛ افراد 
غیرمتخصص در بخش تولیــد به کارگرفته 
شده اند، این به چه معناســت؛ ضمن اینکه 
گله منــدی هایی از مجلس وجــوددارد چرا 
خانه ملت به برخی افراد که تخصص و توانایی 
مدیریتی ندارنــد، رأی اعتماد می دهد؟ چرا 
از منافع ملت دفاع نمی کند؟ درســت است 
که مجلس عصاره ملت اســت واین واقعیت 
اجتناب ناپذیر است پس این عصاره ملت باید 
عصاره خود را نیز نشان دهد. فردی که بدون 
هیچ سابقه اجرایی وزیر شد، معنا و مفهوم آن 
چیست؟ یا وزیر منتخبی که هزاران میلیارد 
تومان ثروت دارد، چطور می تواند درد اقشار 
ضعیف را درک کند؟ هیچکس به ثروتی که از 
راه تولید، ارائه خدمات به جامعه و مشروع رشد 

کرد، معترض نیست. 
در هرصورت اینکه به خود ببالیم تورم را مهار 
کردیم؛ اما در ازای آن رکود حاکم شــد، هنر 
نیست. ما جامعه ای می خواهیم که پویا، فعال 
و زمینه برای رشد و پیشرفت نیروهای جوان 
آن فراهم باشــد و درواقع از انرژی جوانان در 
جهت سازندگی کشور استفاده شود نه آنکه 
بخشــی از جوانان ما بلاتکلیف باشــند و در 
کارهایی شاغل باشند که در حیطه تخصص 
آن ها قرارندارد. مســئولان باید بدانند عدم 
چاره اندیشــی برای این وضعیــت می تواند 
خسارات سنگینی را به کشــور وارد کند که 
 این عزم جدی تمامی نهادهای مســئول را 

می طلبد.

لیلاکاظمی- نسل فردا
leila.kazemi@gmail.com

فناوری تعاون  مسکن

ایسنا: رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه اگر تصمیمات ناگهانی در حوزه اقتصاد اتخاذ 
نشود، شاهد جهش قیمت مسکن نخواهیم بود، گفت: رصد شرایط موجود نشان می دهد مسکن 
در حال نزدیک شدن به بازارهای رقیب است و سرمایه گذاران آینده نگر می توانند از هم اکنون وارد 
این بازار شوند. مصطفی قلی خسروی اظهار کرد: بخش مسکن همواره از تصمیمات غیرمنتظره 
در حوزه های دیگر که منجر به تورم های فوری شده، آسیب دیده است. به طور مثال وقتی شایعه 
می شود که بنزین قرار است ۱۵۰۰ تومان شود فورا تاثیر خود را بر تورم می گذارد، بعد اعلام 
می شود که این افزایش انجام نخواهد شد؛ اما اثر را نمی توان پاک کرد. مجددا ممکن است بعد 
از عید اعلام کنند بنزین در ماه های آینده گران می شود، باز اثر دیگری بر تورم می گذارد. پس از 
آن قیمت بنزین را گران می کنند و یک التهاب دیگر ایجاد می کنند؛بنابراین با یک اظهارنظر یا 
برنامه ریزی اشتباه کلیه سطوح اقتصاد به هم می ریزد و چهار مرحله تورمی را تجربه می کنیم. 
طبیعی است که در این روند بخش مســکن نیز به فاصله  زمانی تاثیر می گیرد. وی افزود: اگر 
قیمت حامل های انرژی افزایش نیابد و به تبع آن تورم عجیب و غریبی در اقتصاد شاهد نباشیم 
سال آینده قیمت مسکن با سطح تورم پیش می رود یا مقدار اندکی بالاتر قرار خواهد گرفت. 
وی با اشاره به مقایسه وضعیت بازار مسکن نسبت به بازارهای رقیب تصریح کرد: چهار بازار در 
اقتصاد کشور نقش ایفا می کنند و مسکن یکی از آن هاست. با اینکه به دلیل رکود حدودا پنج 
ساله بخش مسکن، این بازار شرایط مناسبی نداشت، امسال به خصوص از نیمه دوم شاهدیم 

بازده سرمایه گذاری بخش مسکن در حال نزدیک شدن به بازارهای سکه، ارز و بورس است. 

باشگاه خبرنگاران: سن بازنشستگی در ایران در مقایسه با بسیاری از کشورهای توسعه یافته، 
پایین تر به نظر می رسد. طبق گزارش های منتشر شده، کم نیستند افراد و گروه هایی که پیش 
از سن ۵۰ سالگی به بازنشستگی می رسند و این در شرایطی است که در جوامع توسعه یافته، 
به صورت میانگین سن بازنشستگی حدود ۷۰ سال برآورد می شود. در این میان، برخی از کارشناسان 
اقتصادی معتقدند؛ یکی از دلایل بروز مشکلات جدی در صندوق های بازنشستگی، به بازنشستگی 
پیش از موعد معطوف می شود که هزینه های سنگینی را بر دوش سازمان مذکور گذاشته است. 
محمد اسماعیلی، کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به نقش تعیین کننده نظام تامین اجتماعی و 
بازنشستگی در ارتقای سطح کیفی زندگی سالمندان و خانوارهای وابسته به آن ها همچنین افزایش 
سطح امید به زندگی، اظهار کرد: در کشور ایران، نظام بازنشستگی و تامین اجتماعی نه بی محتوا 
است و نه می توان آن را با ساز وکارهای تعریف شده در جوامع توسعه یافته مقایسه کرد. وی افزود: 
گواه این ادعا، تعدد انبوه افراد و گروه هایی است که در قالب ساز و کار مذکور مستمری دریافت 
می کنند و البته وجود  نارسایی هایی که با وجود دریافت مستمری با آن مواجهند و به واقع بخشی از 
این طیف، فاقد توان کافی برای تامین معاش مطلوب و استاندارد است که با این اوصاف می توان نظام 
بازنشستگی و تامین اجتماعی در ایران را در حد متوسط توصیف کرد. وی گفت: مشکلات عدیده 
پیش روی صندوق بازنشستگی، محصول یک فرآیند زمانی کوتاه مدت نیست و این نارسایی ها 
نتیجه سال ها غفلت و نبود برنامه ریزی معقولانه است و در صورت آینده نگری دقیق تر، امروز شاهد 

تهدیدهای این چنینی در بخش مذکور نبودیم.

تی نیوز: محمد لاهوتی، عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران در یادداشت خود به آسیب هایی 
که فیلترینگ به اقتصاد وارد می کند، پرداخته اســت. او می نویســد: در حال حاضر اینترنت 
بستر تجارت کالا و خدمات اســت و از محل اختلال اینترنت کسب وکارهای اینترنتی بیش 
از ارائه دهندگان اینترنت متضرر می شوند. موضوع اســتارت ها و استفاده از فضای مجازی در 
کسب وکارهای نوین یکی از موضوعات مهم و قابل توجهی است که مسئله فیلترینگ بر این گونه 
فعالیت ها تأثیر منفی خواهد داشت. اینکه به هر دلیلی برای یک دوره زمانی استفاده از امکانات 
اینترنتی از دسترس خارج شود و مجددا برقرار شود یا تصمیم گرفته شود به صورت کلی احیا 
نشود، تأثیرات مهمی بر اقتصاد کشور دارد؛ چراکه در دنیای امروز ما شاهد رواج کسب وکارهای 
اینترنتی هستیم. به ویژه در شرایطی که کشور ما نیازمند ایجاد شغل و به کارگیری نیروهای 
بیکار است مسئله فیلترینگ می تواند تأثیرات منفی بســیاری در این زمینه داشته باشد.در 
گذشته بیشــترین تأثیر هرگونه اختلال در وضعیت اینترنت روی شــرکت های ارائه دهنده 
اینترنت بود؛ اما در حال حاضر اینترنت علاوه بر بستر دسترسی، بستر تجارت کالا و خدمات 
است و از محل اختلال اینترنت کسب وکارهای اینترنتی بیش از ارائه دهندگان اینترنت متضرر 
می شوند؛ بنابراین بهتر است که به نوعی مدیریت و نظارت بر این ابزارهای ارتباطی وجود داشته 
باشد که هم کاربرانی که کسب و کارشان از این طریق است و از این طریق برای خود اشتغال زایی 
کرده اند، بتوانند از منافع این ابزارها بهره ببرند و هم دستگاه های نظارتی بتوانند بر افرادی که 

قصد سوءاستفاده از این ابزارها و برهم زدن امنیت ملی کشور را دارند، کنترل داشته باشند. 

آسیب هایی که فیلترینگ به اقتصاد می زندبازنشستگی پیش از موعد، صندوق بازنشستگی را مستأصل کردآینده نگرها وارد بازار مسکن شوند

اشتغال  انرژی 

لزوم استفاده از صنعت گردشگری برای ایجاد اشتغال مشترکان پر مصرف آبی جریمه خواهند شد
تی نیوز: رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، بر لزوم استفاده 
بهینه از ظرفیت های مغفول مانده گردشگری تاکید کرد و گفت: صنعت 
گردشگری علاوه بر ارزآوری، افزایش درآمد و اشتغالزایی بالایی به دنبال 
دارد. غلامرضا عباسی اظهار کرد: اگر به دنبال شکوفایی اقتصاد هستیم باید 
بنگاه های کشور فعال شوند و فعال شدن آن ها مستلزم آن است که دولت 
در بحث پرداخت مالیات و عوارض به کمک این بنگاه ها بیاید. وی ادامه داد: 
در شرایطی که بیشتر بنگاه ها زمینگیر شده توان پرداخت مالیات و دستمزد 
نیروی کار را هم ندارند، توجه به حوزه تولید و صنعت امری ضروری است در 
غیر این صورت با تضعیف بنگاه های اقتصادی نه تنها مشکل بیکاری از بین نمی رود؛ بلکه اشتغال موجود نیز به خطر می افتد. وی در 

ادامه صادرات خودرو را یکی از منابع درآمدی برای دولت دانست. 

ایسنا: قائم مقام شرکت آب و فاضلاب تهران گفت: براساس آمار از شروع سال 
آبی جدید تا ۱۳ دی ماه میزان بارندگی استان تهران ۳۰.۷ میلی متر بوده که این 
عدد نسبت به سال گذشته ۷۰ درصد کاهش داشته است. علی رضا نوذری پور 
با اشاره به کاهش بارندگی ها نسبت به سال قبل اظهار کرد: میزان بارندگی در 
سال گذشته ۱۰2.۱ میلی متر بوده که در قیاس با امسال کاهش محسوسی 
داشته است. قائم مقام شرکت آب و فاضلاب تهران اصلی ترین سیاست شرکت 
آب و فاضلاب را عدم جیره بندی و تامین منابع آبی پایدار دانست و افزود: برای 
تامین منابع آبی از روش هایی چون مدیریت مصرف و برخورد با مشترکان 
پرمصرف استفاده خواهیم کرد تا کار به جیره بندی آب نرسد. نوذری پور بیان کرد: سهم عمده مدیریت بحران در بخش آب در دست 

مردم است. وی گفت: اگر شرایط بارندگی به همین روال پیش برود ، سال آینده با چالش هایی مواجه خواهیم شد. 
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اعتراضات اخیرنشان داد که به راستی جامعه ایران از وضعیت موجود در 
اقتصاد و حتی سایر مسائل اجتماعی اعم از بیکاری، رکود، عدم شفافیت، 
فساد، رانت خواری و ... رنج می برد و عده ای به دلیل ناامیدی از اصلاح وضعیت، اعتراض خود را در قالب تجمعات خیابانی نشان دادند. 
این درحالی است که اعتراضات در شرایطی صورت گرفت که چند ماهی از عمر دولت دوازدهم نمی گذرد. باید پرسید چرا در این زمان 
این اتفاق رخ داد؟ چرا نهادهای دیگر درصدد پاسخگویی به مطالبات برحق مردم بر نمی آیند؟ ریشه این تجمعات در کجا بود؟ آیا منشأ 
این تجمعات اقتصادی بود یا سیاسی؟ مواضع آقای احمدی نژاد و یارانش و انتشار کلیپ های خاص آن هارا در فضای مجازی تا چه اندازه 
تاثیرگذار می دانید؟ برای پاسخگویی به این سوالات امیررضا واعظ آشتیانی معاون اسبق وزارت صنایع و معاون با »نسل فردا« 

گفت و گو کرده که در ادامه می خوانید:


